                                                  بسم الله الرحمن الرحيم
فيما يلي الخطوط العامه لمفردات مقرر الكهربائيه والمغناطيسيه ( ف 103  ) للعام الدراسي(  2011  -  2012 ) ونبذه مختصره عن كل منها  

وكما يلي :
مفردات مقرر  ف103    

اساسيات الكهربائيه والمغناطيسيه

	 المتجهات
	Vectors


Representation of vectors ,addition and substraction of vectors, multiplication of two vectors, vector multiplication, scalar multiplication ,resolution of vectors.          تمثيل المتجهات,جمع وطرح المتجهات,الضرب الثنائي الاتجاهي للمتجهات,الضرب الثنائي العددي للمتجهات,تحليل المتجهات

	 الكهربا ئيه الساكنة
	Electrostatic


Understanding Static Electricity, Properties of electrostatic, Electric charge, Conductor and insulator, Positive and negative charge.
التعرف على مفهوم الكهربائية الساكنة وخصائصها مثل الشحنة والمواد الموصلة والمواد العازلة.
	قانون كولوم
	Coulomb’s law


Coulomb’s Law, Calculation of the electric force, Electric force between two electric charges, Electric force between more than two electric charges
قانون كولوم وحساب القوى الكهربا ئيه  لشحنتين وأكثر.
	المجال الكهربا ئي
	Electric field


The Electric Field, Calculating E due to a charged particle and for a group of point charge, Electric field for a body carrying charges , Electric field lines, Motion of charge particles in a uniform electric field, Solution of some selected problems, The electric dipole in electric field.
المجال الكهربائي ويشمل تعريفه وحساب المجال الكهربائي لشحنة في الفراغ ولأكثر من شحنة وحركة الشحنة الكهربائيه في مجال كهربائي منتظم  وكذلك تعريف ثنائي القطب الكهربائي وحساب المجال الكهربائي له ودراسة الأزدواج الناتج عن وجود ثنائي القطب الكهربي في مجال كهربي منتظم.
	الفيض الكهربائي
	Electric Flux


The Electric Flux due to an Electric Field, The Electric Flux due to a point charge, Gaussian surface, Gauss’s Law, Gauss’s law, Applications of Gauss’s law.
الفيض الكهربائي الناشىء عن مجال كهربائي، وحساب الفيض الكهربائي لشحنة، قانون جاوس واستخدامه لحساب المجال الكهربائي ودراسة بعض التطبيقات على قانون جاوس.
	الجهد الكهربائي
	Electric Potential


Definition of electric potential difference, The Equipotential surfaces, Electric Potential and Electric Field, Potential difference due to a point charge, The potential due to a point charge, Electric Potential Energy, Calculation of E from V, The torque exerted on a dipole in an electric field.
تعريف فرق الجهد الكهربائي، اسطح تساوي الجهد، دراسة العلاقة بين فرق الجهد الكهربائي والمجال الكهربي، حساب الجهد الكهربائي لشحنة، الطاقة الكامنه للشحنه وحساب المجال الكهربي من الجهد الكهربائي باستخدام علاقة انحدار الجهد, العزم الناشيءعلى ثنائي قطب كهربائي في مجال كهربائي منتظم
	المكثف الكهربائي
	Capacitors


Definition of capacitance, Calculation of capacitance, Parallel plate capacitor, Capacitors in parallel, Capacitors in series, Energy stored in a charged capacitor, Capacitor with dielectric.
تعريف المكثف، حساب سعة المكثف، توصيل المكثفات على التوالي والتوازي، حساب الطاقة المختزنة في المكثف ودراسة علاقة الطاقة مع المجال الكهربائي، دراسة المكثفات بوجود مواد عازلة بين سطحيه.
	التيار والمقاومة
	Current and Resistance


Current and current density, Definition of current in terms of the drift velocity, Resistance and resistivity (Ohm’s Law), Evaluation of the resistance of a conductor, Electrical Energy and Power, Combination of Resistors, Resistors in Series, Resistors in Parallel.
تعريف التيار الكهربائي وكثافة التيار، المقاومة والمقاومة النوعية، قانون أوم حساب مقاومة سلك، القدرة الكهربائيه وتوصيل المقاومات على التوالي والتوازي.
	دوائر التيار المستمر
	Direct Current Circuits


Electromotive Force, Finding the current in a simple circuit, Kirchhoff’s Rules, Single-Loop Circuit, The Wheatstone Bridge, The potentiometer.
القوة الدافعة الكهربائيه، حساب التيار الكهربائي والجهد في دائرة كهربائيه بسيطة، قانون كيرشوف وتطبيقاته لايجاد التيار المار في الدوائر الكهربائيه .
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